

أثر النسب المالية على مستوى الإفصاح الاختياري في البنوك التجارية الأردنية اعداد.

جزار حاتم اللصاصمة

اشراف

الدكتور المنتصر عبدالله قدوره/ مشرفاً رئيساً

الملخص

تبحث هذه الدراسة في تأثير النسب المالية (السيولة، الربحية، السوق، المديونية) على مستوى الإفصاح الاختياري في البنوك التجارية الأردنية. تغطي هذه الدراسة 13 بنكا مدرجا في بورصة عمان من 2013 إلى 2019 (المشاهدات = 91). تظهر النتائج أن نسبة السوق مرتبطة بشكل كبير وإيجابي بمستوى الإفصاح الاختياري. ومع ذلك، فإن نسبة السيولة ونسبة الربحية ترتبط بشكل كبير وسلبى بمستوى الإفصاح الاختياري. كما تظهر النتائج أن نسبة المديونية لا ترتبط بشكل كبير بمستوى الإفصاح الاختياري. كما أظهرت الدراسة أن متوسط معدل الإفصاح الاختياري في البنوك التجارية الأردنية المدرجة في بورصة عمان (0.78)، مما يشير إلى مدى إدراك البنوك التجارية الأردنية لأهمية الإفصاح الاختياري. خلصت هذه الدراسة إلى أن النسب المالية تلعب دوراً رئيسياً في تحسين مستوى الإفصاح الاختياري. تقدم الدراسة الحالية أدلة عملية لواضعي السياسات والأكاديميين وجميع الأطراف ذات الصلة في الأسواق الناشئة، وتحديداً في الأردن.

الكلمات المفتاحية: النسب المالية، الإفصاح الاختياري، بورصة عمان، البنوك الأردنية

The Effect of Financial Ratios on The Level of Voluntary Disclosure in Jordanian Commercial Banks

Submitted by
Jazza Hatem Al-Lassasmah

Supervision
Dr. Almontaser Abdallah Qadorah

Abstract

This study investigates the influence of financial ratios (liquidity, profitability, market, and debt) on the level of voluntary disclosure at Jordanian Commercial Banks. This study covers 13 listed banks on the Amman Stock Exchange (ASE) from 2013 to 2019 (N = 91). The findings show that the market ratio is significantly and positively related to the level of voluntary disclosure. However, liquidity ratio and profitability ratio are significantly and negatively related to the level of voluntary disclosure. The findings also show that the debt ratio is not significantly related to the level of voluntary disclosure. In addition, the study showed that the average rate of voluntary disclosure in Jordanian commercial banks listed on the Amman Stock Exchange is (0.78), which indicates the extent to which Jordanian commercial banks are aware of the importance of voluntary disclosure. This study concludes that financial ratios play a key role in improving the level of voluntary disclosure. The current study presents practical evidence to the policymakers, academicians, and all related parties in emerging markets, specifically in Jordan.

Keywords: Financial Ratios, Voluntary Disclosure, Amman Stock Exchange, Jordanian Banks